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سرویس سیاسی-
حمیدرضا آصفی سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه در مصاحبه با روزنامه آرمان گفت:»پس از برجام دو تفکر 
در ایــران بود؛ تفکر نخســت این بود که با اروپا کار کنیم و اروپا می تواند بــه تعهدات خود عمل کند، اما تفکر دوم 
عکس این بود. حال تفکر دوم که معتقد بود اروپا قابل اعتماد نیســت و علاقه ای به کار ندارد دســت برتر را دارد، 
چراکه عملکرد دوســاله گذشــته اروپا این را نشــان می دهد. حال در این میان دو بحث به وجود می آید اینکه اروپا 
نخواســت یا نتوانســت که به نظر من هم نخواست و هم نتوانست. نتوانستن بخشی از کار است. خود انگلیسی ها یک 
مثل دارند که وقتی اراده هســت راه حل پیدا می شــود. به نظرم اروپایی ها با بی   عملی خود عملا جایگاه خود را از یک 

شریک قابل اعتماد تنزل دادند«.
آصفی در ادامه گفت:»با آمدن آقای بایدن هیچ  تفاوتی نخواهد کرد. کما اینکه اکثر قریب به اتفاق این تحریم ها 
و ســنگین ترین آنها در زمان دموکرات اعمال شــده اســت. ضمن اینکه آقای بایدن و دموکرات ها چون مثل ترامپ 
در دنیا و اروپا منزوی نیســتند ممکن است برای فشــار روی ایران بتوانند قوی تر عمل کنند. اینگونه نیست که اگر 
آقای بایدن بیاید طرف ایران را خواهد گرفت. مضاف بر اینکه بایدن جامعه اروپا را نیز در کنار خود خواهد داشــت. 
لذا این بحث پیچیده ای اســت و به نظرم  همان طور که مقام معظم رهبری اشــاره کردند بســیار اشتباه است که در 
ایران موضوعاتمان را موکول و متوقف به انتخابات آمریکا کنیم. هیچ فرقی بین جمهوریخواهان و دموکرات ها نیست. 

بله روش هایشان فرق می کند؛ یکی لبخندش بیشتر است و دیگری مشت گره کرده اش را بیشتر نشان می دهد«.
وی در ادامه تصریح کرد:»خود آقای اوباما در همان زمان برجام را نقض کرد. موضوع ویزایی که گذاشت، 
تحریم هایــی که مجددا اعمال کرد و بدقولی که انجام دادنــد و موضوع بانک ها را انجام ندادند. گرفتاری ما با 
دولت اوباما چه بود که هنوزم هست...سیاست آقای اوباما و دموکرات ها این بود که مرحله به مرحله شرایط را 
تنگ کنند. خود خانم وندی شرمن، دیگران و مکرون اروپایی گفته بودند که اولین قدم موضوع توان هسته ای 
ایران است و در مراحل بعدی به فعالیت های منطقه ای، قدرت دفاعی ایران  و موضع رژیم صهیونیستی خواهد 
بود...بحث ترامپ، بایدن، اوباما ، دموکرات ها، جمهوری خواهان و نحوه عملکردشــان پازل و موزاییکی است که 

باید همه را با هم دید«.
خسارت محض؛ از اعتماد به آمریکا تا خوشبینی به اروپا

روزنامه دولتی ایران دیروز در مطلبی نوشت: »به رغم ناکامی اروپا در تحقق منافع اقتصادی ایران در چارچوب برجام، 
برگزاری نشســت کمیســیون مشترک بعد از ناکامی بزرگ آمریکا درباره این توافق می تواند به یکدست تر شدن مواضع و 
هماهنگی بیشتر و همچنین یافتن راهکارهای تازه برای مواجهه با یکجانبه گرایی آمریکا بینجامد. حفظ همبستگی کشورهای 
طرف برجام به رغم وجود اختلاف نظرها دستاورد بسیار بزرگی است زیرا همه این کشورها یک هدف را دنبال می کنند و 

آن حفظ توافق هسته ای از گزند کارشکنی های آمریکاست.«
علی رغم هشــدارهای منتقدان برجام مبنی بر غیر قابل اعتماد بودن اروپایی ها، بسان آمریکا، دولت برجام اروپایی را 
ادامه داد اما جز وقت کشــی، معطل  ســازی، شرط گذاری و بدعهدی عایدی نداشت و خسارت محض بود. حامیان برجام 
پیش از برجام اروپایی و اعتماد به همدستان آمریکا، تأکید می کردند که »امضای وزیر خارجه آمریکا تضمین است« و »ما 
به اجرای برجام از سوی طرف مقابل مطمئن هستیم« و »آمریکا هیچ گاه پرستیژ بین المللی خود را به واسطه یک توافق 

مخدوش نمی کند« و...!
تداوم خوشبینی مدعیان اصلاحات به اروپایی ها در حالی است که دولتمردان فرانسوی و آلمانی بارها تصریح کرده بودند 
که »هیچ تضمینی به ایران نمی دهند«، »ما به خاطر ایران، درگیری استراتژیک و تجاری با آمریکا پیدا نخواهیم کرد و درگیر 
نخواهیم شد« و »هدف ما، مذاکرات جدید برای تکمیل برجام و در حوزه های موشکی و نقش منطقه ای ایران است« و... 
هنوز هم چنین گستاخی هایی دارند. حتی فدریکا موگرینی، مسئول پیشین سیاست خارجی اتحادیه اروپای گذشته گفته 

بود: عزم ما برای حفظ توافق هسته ای، در راستای منافع آمریکاست.
اصلاح طلبان در دولت،نه سود اجتماعی برای ملت داشتند،

 نه اعتباری در نزد مردم
روزنامه حامی دولت اعتماد روز گذشته در یادداشتی به انتقاد از عملکرد اصلاح طلبان حاضر در دولت پرداخت و نوشت: 
»جناح اصلاح طلب به جاي پرواز کبوتروار بر فراز مردم؛ به قفس شوراها و احزابي افتاد که فقط تنعم و رفع رجوع مي کرد. 
ما در دولت و در اصلاح طلبان در قدرت یک نهاد غیرپاسخگو داریم که در قدرت داراي خدم و حشم بودند و فعال مایشاء، 
اما به محض افتادن از چشم قدرت، نه سود اجتماعي براي ملت داشته اند و نه آگاهي به درد جامعه و نه اعتباري نزد مردم. 
اینها نباید دوباره به قدرت فکر کنند چون در راس امور، تنها به خود و اطرافیان خویش نگریسته اند و بي دستاورد ملي اند. 
ماندن آنها در قدرت فقط مي تواند سیاکاري ها را آموزش دهد. لذا باید یک بار واقعا مأیوس شد از اینکه به همان شیوه نامه وارد 
حوزه جدي سیاست شد. شیوه نامه بي تضمیني که متاسفانه بزرگاني چون خاتمي و خاندان هاشمي و شوراي اصلاح طلبان و 
احزاب یتیم شده بعد از مرحوم هاشمي )اعتدال و توسعه و کارگزاران( بتوانند مشکل مردم را بفهمند. آنها باید به این درک 
برســند که بر لب مرز وجود و عدم ایســتاده اند. اگر از مردم مهلت و صبر بخواهند، مردم مي گویند گیرم صبر کردیم، جز 
هزار فامیل اطراف، به چه کسي التفات دارید. این بي اعتمادي افراطي به اصلاحات محصول امور نامعقول و ناشفاف ایشان 
است. مردم را سوخت کردن براي اینکه اعتباري بگیرند و در مذاکره با قدرت لقمه اي برگیرند این شیوه نامه را باید اصلاح 

کرد چون معناي حرکت حزبي هم نمي دهد.«
گفتنی است اینها موارد معدودی از تضاد و دوگانگی در سخنان و اظهارنظر چهره های اصلاح طلب در توجه یا به عبارت 
دیگر بی توجهی به مردم، در کسب رأی و جلوس بر کرسی های قدرت در سال های اخیر بوده  که به اذعان رسانه های این 
طیف هم رسیده است. اما نشان های رفتاری برخی دولتمردان و نمایندگان اصلاح طلب، بسا واضح تر و عمیق تر در اذهان 
عمومی به ثبت رسیده اند؛ نگاه تحقیرآمیز و برخورد تمسخرآلود وزیران و صاحب منصبان دولت تدبیر و امید به مشکلات 

مردم هرگز از خاطره جمعی مردم پاک نخواهند شد.  
انتقاد روزنامه اصلاح طلب به وعده روحانی برای رایگان شدن برق

روزنامه سازندگی در گزارشی با تیتر »برقِ ارزان، رایگان می شود«! نوشت: »ادامه سیاست پرداخت یارانه به تولید برق 
در این سالها با سنگین تر شدن بدهی وزارت نیرو به پیمانکاران همراه بوده است و این روزها هم پای برق رایگان به میان 

آمده است.«
در ادامه مطلب آمده اســت: »اثرگذاری طرح برق امید بر ســرمایه گذاری آتی در صنعت برق چیست؟ به گفته یک 

کارشناس حوزه انرژی، این اثرگذاری هنوز مبهم است و وزارت نیرو باید در این زمینه شفاف  سازی کند.«
ســازندگی نوشــت: »تأمین برق رایگان برای کم مصرف ها وعده وزارتخانه ای است که به عنوان یکی از بدهکارترین 
ســازمانهای دولتی هم شناخته می شود. فعالان صنعت برق در اسفند 97 از بدهی 40 هزار میلیاردتومانی وزارت نیرو به 

بخش خصوصی خبر دادند.«
در ادامه این مطلب آمده است: »عدم اصلاح ساختار اقتصاد صنعت برق و سنگین تر شدن بدهی های وزارت نیرو علامتی 

منفی به جامعه سرمایه گذاران برای امیدواری نسبت به آینده به نظر می رسد.«
چرا همکار جاسوس خانه آمریکا تایید صلاحیت نمی  شود؟

روزنامه شرق در شماره دیروز خود مصاحبه ای را با عباس عبدی، فعال سیاسی طیف موسوم به اصلاح طلب منتشر 
کرده بود که در بخشی از آن می خوانیم: »خب، این اتفاقی که افتاده؛ آمده اند قدرتی را برای بالادستی ها در نظر گرفته اند که 
باید با پایین هرم قدرت تطبیق داده شوند اما به دلیل وجود نظارت استصوابی و تفسیری که از چگونگی تطبیق تصمیمات 

با اسلام وجود دارد، فاصله افتاد.«
این فرد در ادامه گفته اســت: »شما نامزدهای انتخاب ریاست جمهوری سال 1359 را بنویسید. افرادی مانند 
بنی صدر، مرحوم دکتر حبیبی، دریادار مدنی، صادق قطب زاده، صادق طباطبایی، کاظم ســامی و فروهر از میان 
خیلی های دیگر نزدیک به صد نفر تأیید صلاحیت شــدند. مســعود رجوی به دلیل عدم رأی به قانون اساسی رد 
صلاحیت شد وگرنه او هم کاندیدا بود. اکنون اگر یکی از این لیست زنده باشد )و با همان افکار آن زمان( و نامزد 
انتخابات ریاست جمهوری شود، آیا ممکن است تأیید صلاحیت شود؟ از فرط وضوح کاندیدا هم نخواهند شد چه 
رسد به اینکه تأیید صلاحیت شوند. حالا می پرسیم که چه اتفاقی می افتد که اینها برای ریاست جمهوری در سال 
1359 تأیید می شــوند اما امروز حتی برای شــورای شهر هم تأیید نخواهند شد. چرا؟ چون آن روز نمی توانستند 
اینها را رد صلاحیت کنند چون مردم همین ها را آورده بودند و بالاخره به یکی از همین ها رأی می دهند و کسی 

نمی توانست بگوید اینها حق ندارند نامزد شوند.«
عباس عبدی که او را به عنوان یکی از تئوریســین های طیف موســوم به اصلاح طلب معرفی می کنند تلاش 
کرده با آسمان و ریسمان بافی یک موضوع ساده را پیچیده مشکل کند و در نهایت نتیجه ای را که از قبل در ذهن 

داشته در انتهای متن قرار دهد.
در رابطه با آن نامزدها باید گفت که اولا در ابتدای انقلاب هنوز افراد سابقه و رزومه ای آنچنانی نداشتند تا بتوان 
بر مبنای آن صلاحیت و یا عدم صلاحیت افراد را احراز کرد. دوم اینکه در ابتدای انقلاب هنوز جمهوری اسلامی 

از جهت ساختارهای نهادهای خود و نیز چگونگی عملکرد آنها به شرایط ثبات نرسیده بود.
اما نکته جالب توجه این اســت که عباس عبدی انتظار دارد که مثلا فردی که پس از تســخیر لانه جاسوسی 
اســناد همکاری اش با آمریکایی ها افشا شد در دهه 1390خورشیدی هم باز برای انتخابات اگر ثبت نام کرد تایید 

صلاحیت شود!

چرا ساماندهی فضای مجازی 
مهم است؟

معصومه نصیری
شبکه ملی اطلاعات نقطه ایده آل حکمرانی سایبری است و مقام معظم رهبری 
به عنوان عقل و امام جامعه سال هاست بر این مهم تأکید می کنند و این اواخر نیز 
از عقب بودن از این برنامه مهم گلایه کردند. پیش از این به طرح صیانت از حقوق 
مخاطب در فضای مجازی و ساماندهی پیام رسان ها اشاره کردیم و در ادامه نگاهی 

خواهیم داشت به تجربه زیسته سایر کشورها در این زمینه.
در نظام فکــری دولتمردان آمریکایی، پیگیری منافع ملی ایالات متحده در 
ارتباط تنگاتنگ با این حقیقت اســت که »رهبری جهان باید در اختیار آمریکا 
باشد« و همین باعث می شود »باراک اوباما« در مقدمه سند »راهبرد امنیت ملی 
آمریکا ۲015« اشــاره می کند که »هیچ گاه مسئله این نبوده است که آیا ایالات 
 متحده باید رهبری جهان را در دست داشته باشد یا خیر؛ بلکه موضوع اصلی این 
است که چگونه آمریکا باید رهبری کند.« و بر این اساس و در ادبیات به کار رفته 
از ســوی جامعه اطلاعاتی آمریکا در بیان تهدید فضای سایبر با دو موضوع حائز 
اهمیت برخورد می کنیم: اول آنکه، این کشور به شدت مخالف ایجاد »فضای سایبری 
ملی« یا به عبارت دیگر »اینترنت ملی« در ســطح دیگر کشورها است. آمریکا در 
توجیه این مخالفت مسائلی همچون نقض آزادی بیان و جریان اطلاعات، ترس 
برخی دولت ها از بی ثباتی سیاسی در اثر دسترسی آزاد مردم به فضای مجازی و 

امثال آن را بیان می کند.
نکته دیگر اینکه این ساده لوحی است که نکات دیگر که می تواند امنیت جامعه 
را در حوزه های گوناگون متأثر کند را نادیده بگیریم. همان نکاتی که از ســوی 
اندیشکده های مطرح آمریکا به عنوان پاشنه آشیل جامعه شان دیده شده و برایش 
قانون گذاری شده است. در همین رابطه »امی زگارت«، مدیر مرکز امنیت بین الملل 
و همکاری دانشگاه استنفورد و کارشناس ارشد امنیت ملی »موسسه هوور« در 
گزارشی می نویسد که منافع حیاتی آمریکا بیشتر از سوی سه نوع حمله سایبری 
مورد تهدید مســتقیم قرار می گیرند. این حملات عبارت است از: 1(سرقت های 
گسترده سایبری از سرمایه های فکری که می تواند به رقابت اقتصادی ملی آسیب 
وارد کرده و موجب تضعیف منبع قدرت آمریکا شــود، ۲( حملات سایبری علیه 
ارتباطات نظامی و عملیاتی که می تواند موجب مختل شدن ظرفیت های کشور 
در انجام حملات و یا دفاع از خود شــود، 3( حملات سایبری به زیرساخت های 
حیاتی و بسیار مهم که می تواند موجب بروز اختلالات گسترده و عظیم در اقتصاد 

و جامعه آمریکا شود.
آمریکا در آخرین اقدام خود نیز با تشکیل کمیسیون سولاریوم فضای مجازی 
که به عنوان یک نهاد دو حزبی بر اساس قانون دفاعی سال ۲019 فعالیتش را آغاز 

کرده، توصیه های گوناگونی برای سیاست سایبری این کشور مطرح کرده است.
در گزارش این کمیسیون تأکید شده است که کنگره باید کمیته دائمی امنیت 
ســایبری را برای ایجاد یکپارچگی برای مدیریت این حوزه در سنا ایجاد کند و 
موظف اســت که آژانس امنیت سایبری و امنیت زیرساختی را تا تاب آوری ملی 
زیرساخت های اساسی تقویت کرده و ایمنی بیشتر اکوسیستم سایبری را به ارمغان 
بیاورد. همچنین قوای مقننه و مجریه باید قوانینی را وضع کنند تا به جذب، حفظ 
و توســعه افراد مستعد در حوزه های سایبری کمک کند. این راهبرد در سه لایه 

ذیل عمل کرده و راهبردهای کوتاه دامنه ای را اتخاذ کرده است:
لایه اول- ایجاد هنجارهای مسئولانه و تأمین کننده منافع آمریکا در فضای 
مجــازی: در این خصوص آمریکا باید با همکاری متحدین و شــرکا با ابزارهای 
دیپلماســی، تحریم و به اشــتراک گذاری اطلاعات از هنجارهای بین المللی که 
منعکس کننده منافع این کشور در فضای مجازی است حمایت کند در این خصوص 
قوه مجریه باید در مجامع ایجادکننده استانداردهای بین المللی مشارکت فعال کند 
و کنگره موظف است تا به بهبود ابزارهای بین المللی برای اجرای قوانین در فضای 

مجازی مانند مساعدت های حقوقی متقابل کمک کند.
لایه دوم- تلاش برای از بین بردن منافع دشــمنان: در این خصوص کنگره 
موظف شده تا از منابع کافی برای امنیت سایبری اطمینان حاصل کرده و با مشاوره 
بخش خصوصی به اطمینان بخشی عملکرد مستمر بخش های حیاتی اقتصاد در 
صورت وقوع مشکلات و مزاحمت های سایبری مهم کمک کند و سواد دیجیتالی 
را توسعه و آگاهی عمومی را برای مقاوم سازی در برابر عملیات های اطلاعاتی توسعه 
دهد. همچنین کنگره باید مرکزی را برای صدور گواهینامه های امنیت سایبری و 
برچسب گذاری این خدمات به کار گرفته و دفتر آمار مجازی را برای جمع آوری 

دیتا برای امنیت سایبری ایجاد کند.
لایه ســوم- تحمیل هزینه سایبری: این راهبرد درصدد تحمیل هزینه برای 
جلوگیری از رفتار مخرب و کاهش دشــمنان و به کارگیری همه ابزارها در دفاع 
مجازی اســت. در این اســتراتژی به مقامات آمریکایی توصیه شــده تا ظرفیت 
به کارگیری ابزارهای سایبری و غیرسایبری را برای شرایط رقابت، بحران و منازعه 
حفظ و به کار گیرند و از امکانات نظامی و غیرنظامی برای جلوگیری از حملات 
ســایبری در تمامی سطوح اســتفاده کنند، در این خصوص به ارزیابی نیروهای 
سایبری، آسیب پذیری های سیستم های تسلیحاتی نظامی و غیرنظامی در حوزه 
ســایبری بپردازد و اطمینان حاصل کند که آمریکا امکانات مناســب را در این 

خصوص دارد.
این کمیسیون با 75 توصیه که به برخی از مهم ترین آن اشاره شد به اصلاح 
ساختاری دولت آمریکا برای امنیت بیشتر فضای مجازی، تغییر شکل اکوسیستم 
سایبری به شکل امن تر، تقویت تاب پذیری و مقاومت بیشتر، همکاری بیشتر بخش 
عمومی و خصوصی، حفظ و گسترش استفاده از ابزارهای نظامی برای جلوگیری از 
حملات سایبری، تقویت نهادهای امنیت زیرساختی و ایجاد نقطه کانونی جدید 
برای هماهنگی بین قوه مجریه و کنگره اشاره کرده است ولی مهم ترین استراتژی 
آن دفاع رو به  جلو که به معنی انجام اقدامات پیشگیرانه برای جلوگیری از اعمال 

دشمن در فضای مجازی است می باشد. 
چطور می شود کشوری که خود یکی از اداره کنندگان اینترنت جهان است و 
احاطه و تسلط کافی بر این سپهر دارد این میزان با دقت نظر در برابر تهدیدات 
فکر و تصمیم سازی می کند، اما در کشور ما تا سخن از برنامه ریزی در این زمینه 

مطرح می شود عده ای به مخالفت غیرمسئولانه در این زمینه می پردازند. 
بگذریم از اینکه موضوع صیانت از شهروندان در کشورهای گوناگون با جدیت 
پیگیری شــده اســت. به عنوان مثال چین با دیوار آتش بزرگ، استرالیا با دیوار 
ضدخرگوش و ضدگوگل، عربســتان با واحد خدمات اینترنت)آیسو(، بریتانیا با 
 »GCHQ بزرگ ترین مرکز کنترل اینترنت در جهان یا به اختصار »جی سی اچ کیو
و آلمان بر اساس قانون فدرال و رای دادگاه ها بر فضای مجازی خود نظارت داشته 

و آن را ساماندهی کرده اند.

درمکتب امام

آموزش و پرورش
آمــوزش تنها اثر ندارد. پرورش پهلوی آموزش باید باشــد. یعنی 
جوان ها وقتی که در دانشگاه ها ]و[ دانشسراها بروند برای تحصیل، اگر 
همان تحصیل محض باشد، گاهی وقت ها شاید مضرّ هم باشد به حال 
کشــور. بسیاری از ضررهایی که به کشور ما وارد شده است از همین 
تحصیل کرده ها وارد شده است. طرح های منافی با کشور ما بسیاری اش 
به دست همین تحصیل کرده ها شده است. تحصیل کرده هایی که آموزش 

داشته اند، لکن پرورش نداشته اند.
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نکاتی درباره ضرورت ساماندهی فضای مجازی - قسمت دوم و پایانی

سخنگوی دولت گفت: سیاست تحریم و 
فشار حداکثری آمریکا علیه ملت ایران بزودی 
با شکستی به یاد ماندنی مواجه خواهد شد.

علی ربیعی ســخنگوی دولت ظهــر دیروز 
)سه شنبه( در نشست خبری با اصحاب رسانه ضمن 
عرض تسلیت ایام محرم و شهادت امام حسین و 
آرزوی قبولی ســوگواری عزاداران حسینی گفت: 
ســتمگران را به حکمت های نهفته در سنت های 
الهی و سیاست ائمه و معصومین راهی نیست، ما 
اطمینان داریم که سیاست تحریم و فشار بر مردم 
ما به زودی با شکستی به یادماندنی مواجه خواهد 
شــد و از امروز می توان نشانه های این شکست و 

درماندگی را در چهره رهبران رژیم آمریکا دید.
سخنگوی دولت تصریح کرد: تصادفی نیست 
که پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا ناکام ترین وزیر 
در تاریخ آن کشــور شناخته شده و این نشان از 

شکست فشار حداکثری است.
ربیعی گفت: آمریکا باید بداند فشار حداکثری 
تجربه ای شکست خورده است و این مانور جدید 

هم هیچ  چیز جدیدی برای ما نیست.
وی ادامه داد: رژیم آمریکا در تلاش اســت از 
ابزار شــورای امنیت استفاده کند و تجارب نشان 
داده بــرای خروج از برجــام از وجاهت و حقوق 
بین الملی تهی بوده و فاقد مشروعیت در نزد افکار 

عمومی است.
ســخنگوی دولــت در ادامه با بیــان اینکه 
»رئیس جمهــور نقشــه راه اقتصادی یک ســال 
باقی مانده به قرن جدید را با مردم در میان خواهند 
گذاشت که شــامل برنامه ها و پروژه های مهم و 
اثرگذار در زندگی مردم است« افزود: برای دولت 
سال آخر به معنای پایان تلاش نیست و با نگاه به 
فرصت ها و قوت ها و با اتکا به ظرفیت های بزرگ 
ملی، این نقشه راه را با جدیت تعقیب خواهد کرد. 
سال آخر نه یک پایان بلکه پایانه عزیمت به قرن 

جدید است.
ربیعی همچنین ضمــن قدردانی از هیئات 
مذهبی برای رعایت موازین بهداشتی گفت: امسال 
ما شــیوه ای از عزاداری را بنیان گذاشتیم که هم 
عزای حسینی زنده نگه داشته شد و هم سلامت 
عزاداران و تضادی بین اصل ســلامت و عزاداری 
نداشتیم. امسال هیئت های جمعیتی بزرگ، به طور 

کامل موازین بهداشتی را مراعات کردند.
وی همچنین دربــاره نحوه حمایت دولت از 
بورس هم گفت : حمایت چند ساله دولت از بازار 
سرمایه نشان دهنده سیاســت اصولی دولت در 
حمایت از بازار ســرمایه بوده و در قالب ETF ها 

متوقف نمی ماند. صندوق های ETF یکی از ابزار 
مشــارکت مردم با پول های اندک در بازار سرمایه 

هستند.
سخنگوی دولت در ادامه در پاسخ به سوالی 
درخصوص تلاش آمریکا برای دزدی 1/7 میلیارد 
دلار ایــران در اروپا  و پیگیری های حقوقی بانک 
مرکزی، دولت چه اقداماتی در این زمینه انجام داده 
است؟، تصریح کرد: آمریکا طی سال های اخیر از 
روش های مختلفی برای توقیف 1/7 میلیارد دلاری 
که به صورت اوراق ارزی نزد موسسه »کلیراستریم« 
لوکزامبورگ، استفاده کرده که خوشبختانه در هیچ 

موردی موفق نبوده و شکست خورده است.
وی افــزود: دولــت از تمام تــوان خود برای 
اقدام تازه آمریکا و شــکایت آنها استفاده خواهد 
کرد. در این زمینه بانک مرکزی با همکاری مرکز 
امور حقوقی بین المللی ریاست جمهوری، اقدامات 
حقوقی لازم را انجام داده اند و هر لحظه در جریان 

آن هستند. 
ربیعی در پاسخ به سوال دیگری درخصوص 
وضعیت کلاس های درس در سال تحصیلی جدید، 
گفت: روز شــنبه آغاز سال تحصیلی است و قرار 
اســت به صورت حضوری مدارس دایر شود مگر 
اینکه از سوی ستاد ملی کرونا اعلام شود وضعیت 
منطقه ای قرمز است. حتی در مناطق زرد با حضور 
کمتر دانش آموزان مدارس دایر است و دانش آموزان 

به مدرسه می روند.
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه دولت برای انتخاب وزیر پیشنهادی صمت 
چه تصمیماتی اتخاذ کرده است؟، گفت: دولت با 
توجه به توان، تخصص و مدیریت در حال بررسی 

گزینه ها است.
وی با بیان اینکه اجازه بدهید فعلا اســامی 
اعلام نشود، گفت: پیش از زمان مقرر وزیر صمت 

معرفی خواهد شد.

نباید اجازه  اینکه  بیان  با  رئیس جمهور 
دهیم تکانه هــای اقتصادی چون تحریم یا 
تنگناهای کرونایی، آهنگ توســعه کشور 
را کند کرده و به اقتصاد خانوار و معیشــت 
و رفاه مردم ضربه بزند، گفت: دولت تلاش 
کرده در دو حوزه اقتصاد کلان و اقتصاد خانوار 
سیاست ها و برنامه های دقیقی در این زمینه 

تدوین و اجرایی کند.
حجت الاســلام روحانی دیروز سه شــنبه در 
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، تأکید کرد: 

با وجود اینکه تکانه های اقتصادی ناشی از تحریم ها 
و شیوع ویروس کرونا در برخی حوزه ها لطماتی را 
به اقتصاد کشــور زده است اما دولت تمام تلاش 
خود را به کار بسته است که در حد امکان فضای 
توسعه و رونق در تولید و کسب وکار را حفظ کند و 
در عین حال تأمین کالاهای مورد نیاز مردم مسیر 

خود را ادامه دهد.
رئیس جمهور اختصاص تسهیلات و وام های 
خاص در ابتدای ســال جاری بــرای خانوارها و 
صاحبان کسب وکارهای زیان دیده از محدودیت های 

کرونایی را از جملــه اقدامات دولت برای جبران 
خســارت ها و زیان های وارد شده به زندگی مردم 
عنوان نمود و مقرر کرد کــه وزارتخانه های رفاه، 
اقتصاد و بانک مرکزی و ســازمان برنامه و بودجه 
طرح های جدیدی درخصوص تسهیلات خرید کالا 
را برای حقوق بگیران، بازنشســتگان و کسانی که 
درآمد ثابت و مشخص دارند، پیگیری و اجرا کنند.

روحانــی با تأکید بر اینکــه تأمین کالاهای 
ضــروری و مورد نیاز مــردم و کنترل و مدیریت 
قیمت آنها اولویت نخســت دولت اســت، اظهار 

داشت: دولت نگذاشته و نخواهد گذاشت که موضوع 
کالاهای اساسی موجب نگرانی مردم شود و در این 
جهت دستگاه های مرتبط، با برنامه ریزی منظم و با 

هماهنگی عمل خواهند کرد.
رئیس جمهــور در ادامه خاطر نشــان کرد: 
دولت همان طور که تاکنون اجازه نداده مشکلات 
و معضلات برنامه های اقتصادی کشــور را مختل 
کند، با هماهنگی ها و اقدامات مؤثر تلاش خواهد 
کرد لایحه بودجه سال آینده را با توجه به واقعیات 

پیش رو به مجلس ارائه کند.

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
در  خوزستان  استان  گسترده  ظرفیت های 
بخش کشاورزی و صنعت گفت: مجلس در 
برنامه هفتم توسعه احکامی را برای حمایت 
از این بخش ها تدوین و تصویب خواهد کرد.

به گــزارش خبرگزاری تســنیم، محمدباقر 
قالیبــاف رئیس مجلس شــورای اســلامی عصر 
دیروزپس از بازدید از پروژه فولادسازی شادگان 
در جمــع خبرنگاران با اشــاره بــه فرصت های 
گسترده استان خوزستان در حوزه های صنعت، 
کشــاورزی، توریســت و تجارت، گفت: با وجود 
تمــام این ظرفیت ها و اســتعدادها، مشــکلات 
استان خوزســتان بسیار زیاد اســت که این به 

سیاست گذاری ها و رویکردها برمی گردد.
وی با اشــاره به نگاه ویژه مجلس شــورای 
اســلامی به استان خوزســتان در لایحه بودجه 
ســال 1400 و برنامه  هفتم توســعه کل کشور، 
گفت: قطعا در این قوانین استان خوزستان به طور 
ویژه دیده می شود تا مشکلات این بخش تا حدود 
زیادی رفع شود؛ همچنین در برنامه هفتم توسعه 
احکامی را خواهیم دید تا مباحث مهم استان از 
جمله صنعت، آب و فاضلاب و کشــاورزی دیده 

و حمایت شود.
رئیس قوه مقننه با اشــاره بــه ظرفیت های 
گسترده استان خوزســتان در حوزه کشاورزی، 
افزود: خوزستان ظرفیت بالایی در حوزه کشاورزی 
دارد که در صورت حمایت می تواند باعث ارتقای 

امنیت غذایی کشور شود.
درد دل سازنده سکوهای نفتی

 با رئیس مجلس 
رئیس مجلس شورای اسلامی از اسکله بندر 
خرمشهر بازدید و در جریان فعالیت های این بندر 

مهم تجاری قرار گرفت. 
  قالیبــاف  در جریــان نظــارت میدانی بر 
حوزه های انتخابیه نمایندگان استان خوزستان، 
از اســکله بندر خرمشهر بازدید کرد و در جریان 
فعالیــت، مشــکلات و کمبودهــای این منطقه 

اقتصادی قرار گرفت.
وی همچنین در جریان این بازدید با جمعی 
از پرســنل، ملوانان و صیادان این بندر گفت وگو 
کرد و در جریان مطالبات و مشکلات آنان از جمله 
کامل نبودن پوشــش بیمه ای، اجرا نشدن قانون 
مشاغل ســخت برای ملوانان و صیادان، تاثیرات 
منفی بیمــاری کرونا بر حمل ونقل دریایی، نبود 
حمایت دولت از این حوزه، لایروبی نکردن بندر، 
تامین نشدن سوخت مورد نیاز کشتی ها و لنج ها 

قرار گرفت.
در جریان این بازدید، یکی از مدیران شرکت 
سازنده سکوهای نفتی در گفت وگویی صمیمی با 
رئیس مجلــس از وزیر نفت گلایه کرد و گفت: از 
سال 81 در این محل مستقر شده ایم و نخستین 
شرکت ســارنده نفتی هستیم و در طی 4 سال 
گذشــته از 5 هزار نیروی مســتقیم به 300 نفر 
رسیده ایم و  زنگنه هر بار  قول مساعدت می دهد.

وی با بیــان اینکه وزیر نفت تاکنون در این 

منطقــه هیچ اقدام و کاری نکرده اســت، افزود: 
باز هم ایشــان تاکید می کند که 100 نفر دیگر 
از نیروهای شــرکت را کم کن. از شما به عنوان 
رئیس مجلس خواهش  می کنیم برای جوانان این 

منطقه فکری کنید.
بندر خرمشــهر به دلیل نزدیــک بودن به 
پالایشگاه آبادان و صنایع فولاد خوزستان، استقرار 
در کنار رود اروند و همچنین همجواری با کشور 
عراق، یک منطقه استراتژیک، مسیر اصلی و پایانه 
مناسب برای کشورهای منطقه محسوب می شود.

درد دل بانوی جهادگر خرمشهری
 با رئیس مجلس 

در حاشیه  بازدید رئیس مجلس از خرمشهر 
 بانــوی جهادگری خطاب بــه قالیباف گفت: اگر 
تو اینجا را آســفالت نمی کردی، کســی برای ما 
کاری نمی کــرد. خرمشــهر چــه گناهی کرده؟ 
خون دادیم، جوان دادیم، اسیر دادیم. چرا به ما 

خیانت می کنند؟ 
قالیباف،   در عزیمت به خرمشهر، با حضور در 
مزار شهدای گمنام عملیات کربلای 5 در منطقه 
عملیاتی شــلمچه، به این مقام شامخ شهدا ادای 

احترام کرد و یادشان را گرامی داشت.
وی در پاســخ بــه  اصرار مردم بــرای بیان 
خاطراتی از دوران جنگ و 8 ســال دفاع مقدس  
گفت: مهم تر از بیان خاطرات، این اســت که به  
جوانان نشان دهیم، نسل دفاع مقدس در راستای 
رفع دغدغه ها و حل مشــکلات تلاش می کند، از 
این رو ما نباید خاطره بگوییم، بلکه باید خاطره 
بســازیم، لذا امید اســت بتوانیم با همان روحیه 

دوران دفاع مقدس مشکلات را حل کنیم.
در حاشــیه ایــن دیــدار بانــوی جهادگر 
خرمشــهری خطاب به رئیس مجلس گفت: اگر 
تو اینجا را آســفالت نمی کردی، کســی برای ما 
کاری نمی کــرد. خرمشــهر چــه گناهی کرده؟ 
خون دادیم، جوان دادیم، اسیر دادیم. چرا به ما 

خیانت می کنند؟
وی افزود: اگر بودجه دادی خودت بایست و 
نظارت کن؛ به ما یــک قالب یخ بدهند تا اینجا 

برسد آب می شود این قدر که فساد زیاد است.
مسئولان دِین خود را 

به مردم خوزستان ادا نکردند 
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ما 
مسئولان نتوانستیم دین خود را به مردم استان 
خوزســتان ادا کنیم، گفت: باید با روحیه دوران 

دفاع مقدس درصدد حل مشکلات باشیم. 
قالیباف، در پاســخ به ســؤالی درباره علت 
حضور در استان خوزستان علیرغم گرمای بسیار 
شدید اســتان، گفت: این حرف تکراری بوده اما 
واقعیت است، امروز در شهر آبادان نیز خانمی به 
این مسئله اشــاره کردند که چرا با وجود گرما به 
استان خوزســتان سفر کرده ام، علت این مسئله 
این است که ما مسئولان نتوانستیم دین خود را 

به مردم خوزستان ادا کنیم.
وی با اشاره به اصرار مردم برای بیان خاطراتی 
از دوران جنگ و 8 ســال دفــاع مقدس، گفت: 

مهم تر از بیان خاطرات، این است که به  جوانان 
نشــان دهیم، نسل دفاع مقدس در راستای رفع 
دغدغه ها و حل مشکلات تلاش می کند، از این رو 
ما نباید خاطره بگوییم، بلکه باید خاطره بسازیم، 
لذا امید است بتوانیم با همان روحیه دوران دفاع 

مقدس مشکلات را حل کنیم.
گفت  وگوی رئیس مجلس با صیادان 

رئیس مجلس شــورای اســلامی در جریان 
نظارت میدانی از شــهرهای استان خوزستان و 
پیگیری مطالبات مردم، از پروژه اســکله صیادی 
بنــدر آبادان بازدید و بــا تعدادی از صیادان این 

بندر گفت وگو کرد. 
قالیباف، در جریان نظارت میدانی از شهرهای 
استان خوزســتان و پیگیری مطالبات مردم، از 
پروژه اســکله صیــادی بندر آبــادان بازدید و با 
تعــدادی از صیادان این بندر گفت و گو کرد. رفع 
موانع تکمیل این بندر و حل مشکلات لنج داران از 
جمله مهم ترین موضوعاتی است که رئیس مجلس 

در بندر آبادان مورد بررسی قرار داد.
در جریان این بازدید، رئیس مجلس شورای 
اســلامی از نزدیک در جریان مشکلات و موانع 
اجرا و تکمیل پروژه اســکله صیادی بندر آبادان 
قرار گرفت. قالیباف همچنین به صورت حضوری 
با مردم، صیادان و لنج داران این شهر به گفت و گو 

پرداخت و در جریان مشکلات آنها قرار گرفت.
گفتنی است ساخت پروژه اسکله صیادی بندر 
آبادان در دی ماه ســال 1390 با برآورد اعتبار 13 
میلیارد تومانی آغاز شد، اما با گذشت حدود 9 سال از 
آغاز ساخت و اختصاص تنها 7 میلیارد تومان از اعتبار 

مصوب، 30 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
در صــورت بهره بــرداری از اســکله صیادی 
بنــدر آبادان، بــرای بیــش از 300 نفر به صورت 
مستقیم اشتغال ایجاد می شود و همچنین زمینه ساز 
گسترش فعالیت لنج داران و تسریع در سوخت رسانی 

به قایق ها و لنج های این منطقه خواهد شد.
واکنش رئیس مجلس به نامگذاری پلی

 در خرمشهر با نام برادر شهیدش 
رئیس مجلس نســبت به نامگذاری پلی در 
خرمشهر با نام برادر شهیدش واکنش نشان داد. 
در جریــان بازدید قالیباف از پروژه های این 
شهر در پاسخ به سؤالی درباره نامگذاری پلی در 
آبادان  به نام برادر شهیدش، واکنشی صریح  نسبت 

به نامگذاری این پل  نشان داد.
رئیس مجلس با اشاره به  نامگذاری پل به نام 
برادرش   شهید حسن قالیباف اظهار داشت:  کار 
پسندیده ای نکردند؛ خوب است آن پل را به نام 

یکی از شهدای محلی منطقه بگذارند.
رئیس مجلس شورای اسلامی
 با عشایر شادگان دیدار کرد

رئیس مجلس شورای اســلامی با حضور در 
روستای صراخیه از توابع شهرستان شادگان در 
جنوب خوزستان با عشــایر این منطقه دیدار و 

مشکلات آنها را از نزدیک بررسی کرد. 
قالیبــاف، در ایــن دیدار با تاکیــد بر حل 
مشکلات مردم به ویژه عشایر منطقه گفت: همه 

مسئولان و متولیان امر باید تلاش کنند مشکلات 
مردم را بررسی و به حداقل برسانند.

وی با اشاره به اینکه مردم این منطقه نسبت 
به انقلاب و باورهای اســلامی اعتقــاد و ایمان 
افزود: رســیدگی و حل مشکلات  خاصی دارند 
این مردم به ویژه معیشــت آنهــا از اولویت های 

مجلس یازدهم است.
در ایــن دیدار برخی از شــهروندان منطقه 
مشــکلات خــود را در زمینه های کشــاورزی، 
آبیاری نخیلات، بیکاری و آب آشــامیدنی را با 
رئیس مجلس شورای اسلامی در میان گذاشتند.

موافقت مشارکت  عراق
 در لایروبی اروند رود

رئیس مجلس شــورای اســلامی  در حاشیه 
بازدید از بندر خرمشهر گفت: با پیگیریهای صورت 
 گرفته توســط وزارت خارجه موافقت مشارکت 
 عراق در لایروبی اروند  رود اخذ شــد و عملیات 

لایروبی بزودی انجام می شود. 
قالیباف،  اظهار داشــت: با توجه به مشکلات 
موجود و بــه  منظور رونق بخشــیدن به بنادر، 
موضوع بازگرداندن مزایای مناطق آزاد از جمله 

مشکل ثبت سفارش پیگیری می شود.
وی افزود: موضوع دادن پروژه های جدید به  
منظور اشتغالزایی و بازگشت فعالیت این شرکت 

را پیگیری خواهیم کرد.
لازم به توضیح است میزان گل ولای اروندرود، 
35 میلیون مترمکعب پیش بینی شــده است  که 
پــس از لایروبی، عمق اروندرود به  طور میانگین 

به هشت متر خواهد رسید.
عمق رودخانه اروند در دهانه، به هنگام جزر 
به ۲/5 متر می رســد، که بســیار کم است و این 
امر مشکلات بســیاری را برای تردد شناور های 
بزرگ ایجاد کرده اســت و لایروبی این رودخانه 

این مشکلات را حل خواهد کرد.
تأثیرگذارترین  ازجملــه  ارونــد  رودخانــه 
رودخانه های کشــور در سرنوشــت سیاســی و 
اقتصادی کشــور و حتی منطقه در 100 ســال 

اخیر بوده است.
اســلامی همچنین  رئیس مجلس شــورای 
گفت: امیدو اریم با فهم بدون واســطه مشکلات 
و به کارگیری توان نمایندگان محترم اســتان و 
همکاری مســئولان اجرایی محلی و ملی بتوانیم 
برای حل مشــکلات مردم اقدامــات ملموس و 

مؤثری به انجام برسانیم. 
قالیباف، اظهار داشــت: امیــدوارم با همان 
روحیه جهادی آن زمــان بتوانیم با تلاش و کار 
جدی که در حقیقت توقع شــهدا از ما اســت، 

مشکلات استان را حل کنیم.
قالیباف افزود: حضور در اســتان خوزستان 
همراه با روسای کمیسیون ها و نمایندگان استان، 
اولین نظارت میدانی مجلس شــورای اسلامی 
است، حال وظیفه نخســت خودمان را نظارت 
دقیــق بر پروژه ها، کارهــا و اعتبارات می دانیم 
و حــق مردم اســت که بدانند کــه پروژه های 
شهرستانشــان در چه وضعیتی قرار دارد و چه 

وقت تکمیل می شود.
وی با بیان اینکه در آســتانه بررسی لایحه 
بودجه ســال 1400 و برنامه هفتم توســعه در 
مجلــس قرار داریــم تاکید کرد: ایــن بازدیدها 
می تواند هــم در حوزه نظارتــی و هم درحوزه 
قانونگذاری موثر باشــد تا بخشــی از مشکلات 
خوزستان را با کمک قوه مجریه حل کنیم. البته 
طبیعتاً وظیفه اجرایی برعهده آن عزیزان دولت 
اســت، اما شناخت این پروژه ها می تواند به ما در 
مجلــس در حوزه ریل گــذاری کارها و توجه به 
مســائل مهم استان خوزستان از جمله فاضلاب، 
آب های ســطحی، نخیلات و ســدهای تنظیمی 

بهمنشیر کمک کند. 

در  رئیس مجلس  ویژه  دســتیار 
با  امارات  بین الملل گفت: سازش  امور 
جنایتکاران صهیونیســت و همراهی 
برخی ســران عربی بــا رژیم جعلی 
صهیونیســتی نمایشــی کودکانه و 

نابخردانه بود.
امیــر عبداللهیان دســتیار  حســین 
ویــژه رئیس مجلــس در امــور بین الملل و 
دبیــرکل کنفرانس بین المللــی حمایت از 
انتفاضه فلســطین مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگوی تلفنی با »ســلیم الزعنون« 
رئیس مجلس ملی فلســطین با ابلاغ سلام 
محمدباقــر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی به وی، برای ملت مبــارز و مقاوم 
فلسطین آرزوی توفیق و بهروزی و پیروزی 

نهایی کرد.

وی افزود: مقاومت ملت فلســطین در 
مســیر مبارزه مشــروع برای آزادی کامل 
ســرزمین تاریخی و مادری خود از چنگال 
 اشغال صهیونیست ها وعده ای الهی است که 

قطعاً محقق خواهد شد.
دســتیار ویژه رئیس مجلــس در امور 
بین الملل ســازش امارات بــا جنایتکاران 
صهیونیست و همراهی برخی سران عربی با 
رژیم جعلی صهیونیستی را نمایشی کودکانه 
و نابخردانه توصیف و این اقدام تحریک آمیز را 
محکوم و ناقض صلح و امنیت منطقه خواند.

 امیر عبداللهیان، مقاومت را قدرتمند، 
فعال، هوشــمند و حاضر در صحنه خواند و 
تأکید کرد: امروز مقاومت این قدرت را دارد 
که رژیم صهیونیســتی را مجبور به تمکین 

مطالبات ملت فلسطین کند.

رئیس مجلس فلسطین خواستار
عادی ســازی  جهانی  محکومیت 

روابط با اسرائیل شد 
به گزارش تسنیم، رئیس مجلس فلسطین 
در این مکالمــه تلفنی از توجه مقام معظم 
رهبری، مردم و دولت کشورمان به موضوع 

فلسطین تشکر کرد.
وی ضمن انتقاد شــدید از خیانت برخی 
سران اعراب به آرمان ملت فلسطین، خواستار 
محکومیت جهانی عادی ســازی روابط با رژیم 
جعلی اسرائیل و تضییع حقوق ملت فلسطین 
از سوی دولت ها و پارلمان کشورهای اسلامی 
و جهان شــد. رئیس مجلس فلسطین در این 
تماس ضمن ابلاغ ســلام به آقای قالیباف، 
شــروع به کار مجلس جدیــد در جمهوری 

اسلامی ایران و ریاست وی را تبریک گفت.

امیر عبداللهیان: سازش امارات با رژیم صهیونیستی
 نمایشی کودکانه و نابخردانه بود

روحانی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت:

اجازه نمی دهیم تکانه های اقتصادی 
آهنگ توسعه كشور را تحت تأثیر قرار دهد

با همراهی رؤسای کمیسیون ها و نمایندگان استان انجام شد

اولین نظارت میدانی مجلس در سفر قالیباف به خوزستان 

ربیعی:

سیاست تحریم و فشار حداکثری به زودی شکست خواهد خورد

نماینده دائم ایران در سازمان ملل گفت: آمریکا 
صلاحیت اســتفاده از مکانیسم ماشــه را ندارد. 
استدلال های حقوقی اکثریت اعضای شورای امنیت 

و جمع بندی رئیس آن قاطع و روشن است.
مجید تخت روانچی نماینده دائم ایران در سازمان ملل 
در سخنرانی خود در نشست مجمع عمومی این سازمان که 
برای بررسی گزارش سالانه شورای امنیت به مجمع برگزار 
شده بود، تاکید کرد: آمریکا صلاحیت استفاده از مکانیسم 
ماشه را ندارد. استدلال های حقوقی اکثریت اعضای شورای 
امنیت و جمع بندی رئیس آن قاطع و روشــن است و بر 
اســاس آنها آمریکا صلاحیت استفاده از سازوکار بازگشت 

تحریم های گذشته را ندارد.
تخت روانچی افزود: آمریکا ماجراجویی خود علیه ایران 
را به حدی رساند که در اقدامی تروریستی به دستور مستقیم 
رئیس جمهوری این کشور، قهرمانان منطقه ای ضدتروریست 
شامل سردار سلیمانی را به شهادت رساند و با اینکه اکثر 
حقوقدانان از این اقدام به عنوان نقض آشکار منشور ملل 
متحد و حقوق بین الملل یاد کردند، شورای امنیت سکوت 
کرد. این کشور در ادامه تلاش های خود، قطعنامه ای را برای 
اعمال تحریم تسلیحاتی علیه ایران ارائه کرد که توسط 13 

عضو شورا رد شد.
وی گفت: متعاقب آن، آمریکا با تسلیم نامه ای تلاش 

کرد وانمود کند سازوکار ماشه را فعال کرده است ولی 13 
عضو شورای امنیت، ایران و نماینده عالی اتحادیه اروپایی 
در امور دفاعی و سیاست خارجی، طی نامه هایی این اقدام 

آمریکا را رد کردند.
نشست کمیسیون مشترک برجام

نشست کمیسیون مشترک برجام با حضور هیئت های 
ایران و نماینــدگان گروه 1+4 و نماینــده اتحادیه اروپا، 
دیروز)ســه شنبه( در هتل پله کوبورگ شهر وین پایتخت 

اتریش برگزار شد.
سید عباس عراقچی معاون سیاسی وزیر امور خارجه 
ایران و هلگا اشمید معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه 

اروپا ریاست این نشست را برعهده داشتند.
ســعید خطیب زاده سخنگوی دســتگاه دیپلماسی 
جمهوری اســلامی ایران روز دوشنبه سوم شهریورماه در 
نخســتین نشســت خبری خود درباره برگزاری نشست 
کمیســیون مشترک برجام در وین بیان کرد: این نشست 
براساس رویه باید فصلی برگزار می شد که از پیش تعیین 
شده بود و به خاطر کرونا چند روزی به تعویق افتاده بود و 
ربطی به تحولات کنونی ندارد. امیدواریم تمامی طرف های 

برجام تلاش کنند ایران از برجام منتفع شود.
سید عباس عراقچی معاون سیاسی وزیر امور خارجه، 
صبح سه شنبه )پیش از برگزاری نشست کمیسیون مشترک 

برجام( گفت: این یک نشست متعارف و به اصطلاح روتین 
کمیسیون مشترک برجام است که طبق روال موجود در 

توافق هسته ای، هر سه ماه یکبار برگزار می شود.
عراقچی ادامه داد: البته نشست کنونی به دلیل شیوع 
کرونــا کمی با تاخیر برگزار می شــود؛ ولی نشســت روز 
سه شنبه ماهیتاً یک نشست معمولی کمیسیون مشترک 
است و جلسه ای است که طبق روال کاری خود به مسائل 
مربوط به اجرای برجام چه در بعُد هســته ای و چه در بعُد 

تحریم ها می پردازد.
دیروز همزمان و موازی با جلسه کمیسیون مشترک 
برجام، جلسه کارشناسی برای بحث بر روی برخی موضوعات 

برگزار شد. 
هلگا اشمید، معاون مسئول سیاست خارجه اتحادیه 
اروپا پس از پایان نشســت کمیسیون مشترک برجام در 
توئیتی نوشت: مهم است که ببینیم طرفین در پیدا کردن 
راه حلی برای حفظ توافق هسته ای با ایران متحد هستند. 

میخائیل اولیانوف، نماینده روســیه در سازمان های 
بین المللی مستقر در وین نشست دیروز کمیسیون مشترک 
برجام را نشانه ای از تعهد کامل طرف های برجام به  توافق 

هسته ای دانست.
 عراقچی در سفر به اتریش با الکساندر شلنبرگ وزیر 

امور خارجه این کشور دیدار و گفت وگو کرد.

تخت روانچی: آمریکا صلاحیت استفاده از مکانیسم ماشه را ندارد


